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Milí bratři, milé sestry, 
Pavel se před římským 

místodržitelem Félixem 
hájí jako vyznavač cesty, 
která je obžalována z ka-
cířství.  Právě v kralickém 
textu toto slůvko najdeme. 
Ano – evangelium a hnutí 
těch, kteří podle něho žijí, 
je CESTA.  Není to pravda, 
kterou bychom vlastnili 
a druhé jí tloukli po hlavě. 
Není to pohodlné postává-
ní na místě a zabydlování 
se ve světě. Církev není 
lidmi vybudovaná insti-
tuce, ale společenství lidí, 
kteří našli v životě pravou 
CESTU a jdou po ní. 

Máme za sebou prázdniny, dobu dovo-
lených, výletů, objevování nových nezná-
mých míst a cest někde v přírodě. Víme, že 
je třeba si obzvláště v neznámém kraji vší-
mat turistického značení. S člověkem, který 
jde hlubokým lesem a značek si nevšímá, to 

nemusí dobře dopadnout.  
Může zabloudit a dostat 
se tam, kam nechtěl.

I život křesťana je tedy 
apoštolem připodobněn 
k cestě.  V Kristu ovšem 
Bůh postavil na všechna 
rozcestí ukazatel. To on 
ukazuje cestu k Bohu 
a do jeho blízkosti. Věřit 
v Krista znamená plně se 
na něj spolehnout, že ta 
cesta, na kterou nás zve 
on, je ta správná. Jistě 
je často namáhavá a vy-
čerpávající. Toho, kdo 
se rozhodl po ní jít, bude 
vždycky něco stát. Kdo 

chce v životě jít cestou nejmenšího odporu, 
ať se té Kristově raději vyhne.  On může 
vést i různými těžkostmi, nepochopením ze 
strany lidí.  Pavel o tom mnohé ví, vydává 
o tom svědectví. Přesto je právě ta Ježíšo-
va cesta tou cestou, která vede do dobrého, 
pravého cíle.

Milý čtenáři, milá čtenářko,
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Ale totoť před tebou vyznávám, že podle té cesty, kterou nazývají kacířstvím, tak slou-
žím Bohu otců, věře všemu, cožkoli psáno jest v zákoně a prorocích, maje naději v Bohu, 
že bude, jehož i oni čekají, vzkříšení z mrtvých, i spravedlivých, i nespravedlivých.

Skutky apoštolské 24, 14–15  (podle kralického překladu)



2 3

Slovo šéfredaktora

Cesta, cesty, cestování… Dva měsíce prázd-
nin jsme mnozí prožili na cestách. Na těch, 
které nás zavedly do dálek, nebo na těch, kte-
ré vedly třeba jen v krásném počasí do par-
ku, na zahrádku, nebo k vodě. Na cestách 
jsme potkávali různé pocestné; s některými 
nás spojilo přátelství, s jinými vzpomínky 
na pěkné pohodové chvíle. S dalšími třeba 
zážitky, kdy nám poskytli pomoc v nějaké 
nouzi, nebo když jsme jim mohli podat po-
mocnou ruku my.

Teď jsme zpět, na cestě návratu do běžného 
života – školy, práce, denních povinností. Vy-

cházíme i na cestu sborového života, už s no-
vým farářem. Pravidelné nedělní bohoslužby, 
pravidelný i mimořádný program sborového 
života. Vyhlížíme cíl naší cesty – pro někoho 
se zdá blízký, pro jiného vzdálený. A přece je 
to pořád cesta – cesta životem. Někdy plná 
radosti štěstí, jindy bolesti a smutku. Ale 
vždy by to pro nás měla být cesta s Kristem.

Abyste vždy našli oporu v Jeho lásce, vám 
na cestu směrem k Adventu přeje 

Ivana Jeništová

Milí bratři, milé sestry, chci vás všechny 
po prázdninách pozvat k tomu, abychom 
po té cestě dál pokračovali. Mnoho se toho 
přes léto změnilo pro mne, ale stejně tak 
i pro vás. Zahajuji práci na novém sboru, 
jakkoli je mi už nyní olomoucký sbor ze 
zřejmých důvodů velmi blízký. Ale přes 
tyto změny je ta cesta víry, po níž jdeme, 
stále toutéž cestou jako byla v časech mi-
nulých. Pokusím se navázat na dílo svých 

předchůdců. A společně s vámi chci s Boží 
pomocí dál budovat společenství, kde bu-
deme společně čerpat sílu a naději pro spo-
lečné putování víry i pro každodenní život. 
Mít účast na smysluplném životě a patřit 
do kruhu kolem Ježíše Krista je ten největší 
dar. 

V Kristu váš 
Jan Lukáš, farář

 Sborový program na září   

04. 09. neděle 09.00 bohoslužby Jana Hojná
07. 09. středa 19.00 Sešlost u Palů
08. 09. čtvrtek 09.00 Seniorklub
09. 09. pátek 18.00 mládež
11. 09. neděle 09.00 bohoslužby

13.00 bohoslužby DD Chválkovice
14.30 bohoslužby DD Hrubá Voda

12. 09. pondělí 18.30 schůze staršovstva
15. 09. čtvrtek 16.30 setkání Křesťanské služby
16. 09. pátek 18.00 mládež
18. 09. neděle 09.00 bohoslužby Jan Lukáš
20. 09. úterý 18.00 biblická hodina
21. 09. středa 19.00 Sešlost u Šveců
22. 09. čtvrtek 13.45 Seniorklub
23. 09. pátek 18.00 mládež
25. 09. neděle 09.00 bohoslužby Jan Lukáš

14.30 instalace faráře Jana Lukáše
27. 09. úterý 18.00 biblická hodina
30. 09. pátek 18.00 mládež
02. 10. neděle 09.00 bohoslužby Jan Lukáš

• Konfirmační cvičení bude po dohodě rodičů s farářem 
vždy v pátek v 17 hodin.
• maminky s malými dětmi se sejdou podle dohody
• setkání VŠ mládeže – podle domluvy
• každou neděli v 18.00 volejbal

Milý čtenáři, milá čtenářko,

Akce v našem sboru - podzim 2016  
  
10.–11. 9. Dny evropského dědictví 
25. 9.  ne Instalace Jana Lukáše  14.30
8. 10.  so setkání kurátorů MSS Olomouc 09.30
19. 10. st Dobrý večer s hudbou KEA 18.00
25. 11. pá koncert Daniel Jun  18.00
30. 11. st Dobrý večer s hudbou KEA 18.00

Z prací na naší faře: 
Jožka Vraj a Pavel 
Jahoda
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Zpráva z červnové schůze staršovstva

Zpráva z červencové schůze staršovstva

Ze sborového života Ze sborového života 

Červnové staršovstvo zahájila píseň 379 – 
Stvoř srdce čisté, Bože, mi, úvodní pobož-
ností posloužil br. Sťahel. Jednání začalo 
schválením zápisu z květnové schůze bez 
připomínek. 
Po dalším bodu jednání – zhodnocení uply-
nulého období staršovstvo projednalo har-
monogram pro nejbližší období – boho-
služby a další sborové akce, které máme 
v současnosti už za sebou. Na neděli 25. 9. 
2016 je naplánována instalace br. f. Jana Lu-
káše v Olomouci. 
Dovolená Jana Lukáše bude 1.–5. 8., 11.–14. 
8., 1.–11. 9. Dovolená pastorační pracovni-
ce Noemi Batlové bude kromě červnového 
termínu také na začátku září, kdy ji budou 
v kanceláři zastupovat ss. Marta Bartušková 
a Anna Procházková. Ukončení administrace 
sboru br. f. Janem Junem  proběhlo v týdnu 
před 10. 7.
Na programu jednání byla také příprava le-
tošní Noci kostelů.
V dalších bodech staršovstvo projednalo 
změnu dodavatele plynu a zmocnilo br. kurá-
tora, aby v této věci jednal.
Sborové shromáždění za účelem povolání 
výpomocných kazatelů ke službě v olomouc-
kém sboru je plánováno na 18. 9. – od 28. 8.  
se bude ohlašovat v nedělních ohláškách
Rozhodnutí k seniorátnímu fondu rychlé 
pomoci: Staršovstvo diskutovalo o možnos-
tech. Závěr: Nebráníme se přispívat do fondu 
rychlé pomoci. Letos však vzhledem k nut-
ným velkým výdajům na rekonstrukci fary 
do fondu nepřispějeme. Příští rok s novými 
pravidly příspěvek znovu zvážíme.
Reakci na mail s. Řezníčkové (účetní směr-
nice, oběh dokladů) odkládáme na příští 
schůzi, prostudujeme zaslané maily.
Tiskárna – sbor obdržel od s. Sazovské dar 
na nákup tiskárny. Nevyužité prostředky mají 

být zaslány jako dar JJ. Staršovstvo diskuto-
valo o možnosti zakoupení lepší tiskárny. 
Po konzultaci s D. Batlou se rozhodlo zakou-
pit plánovanou tiskárnu, která našemu provo-
zu vyhovuje. Staršovstvo schválilo, aby bylo 
ještě do letošní sbírky na JJ odesláno 15 tisíc 
korun z daru s. Sazovské. Zbývajících 25 ti-
síc ponechat na nákup tiskárny. Částka, kte-
rá z nákupu tiskárny zůstane, bude odeslána 
na sbírku JJ v příštím roce. Staršovstvo pově-
řuje br. D. Batlu nákupem tiskárny. Jakmile 
bude tiskárna zakoupena, bude i s. Sazovská 
o rozdělení fin. částky informována.
Oprava fary – stavební komise se pravidelně 
schází a aktuálně řeší koordinaci řemeslníků. 
Opravy postupují dle možností podle plánu.
Stěhování – je plánováno na pondělí 27. 6. 
okolo 11–12 hod. – bylo by dobré nachystat 
uvítání br. faráře a jeho rodiny (občerstvení, 
četa se šroubováky, ovoce, pivo, guláš – br. 
Sťahel).
Rozloučení s br. f. Janem Junem, adminis-
trátorem – zajistí s. Jana Vrajová a br. Marek 
Náklo – pronájem bytu: Od 1. 6. 2016 je 
byt pronajat paní Krchňákové. Je podepsaná 
smlouva. Je domluveno, že je možné opra-
vit i WC. Konečné opravy budou ve výši 90 
tisíc korun (původní plán byl 80 tisíc, je to 
v toleranci). Daň z nemovitosti platí sbor. 
Plánujeme jedenkrát ročně setkání s nájem-
níky. Nájemnice Petra Nimrichterová, která 
dlužila, neposlala slíbených 500 korun. Bude 
jí poslána upomínka s upozorněním, že v pří-
padě nezaplacení bude uplatněna výpověď 
z nájmu. 
Různé
a) Realizace kříže: Br. Bartušek komunikuje 

s úřady
b) Synod – grantová komise: v červenci 

se v Praze uskuteční školení k žádostem 
o granty, sbory mají vyslat své zástupce. 
(bude osloven br. Michal Jančář).

Píseň 702 (Mír na zemi daruj nám) zahájila 
červencovou schůzi. Úvodní pobožnost při-
pravila s. J. Vrajová - Jan 14, 27: Pokoj vám 
zanechávám, svůj pokoj vám dávám; ne jako 
dává svět, já vám dávám. Ať se vaše srdce ne-
chvěje a neděsí!
Na zahájení byl přivítán nový br. farář 
Jan Lukáš a proběhlo krátké představení 
členů staršovstva. Zápis z červnové schůze 
byl schválen bez připomínek.
Z jednání staršovstva: 
Žádost o záruku za Martina Ignačáka:
V plánu je v 19:15 návštěva sestry Martina 
Ignačáka v souvislosti s žádostí o převzetí 
záruky za pana Ignačáka. Proběhla krátká 
diskuze před jejím příchodem. 
M. Ignačák nemá žádnou vazbu na církev. 
Br. Matějka hovořil s autory dopisu Mikulá-
šem Vymětalem a Markusem Papem i s práv-
níkem.
Sestra M. Ignačáka, Pavla Baďurová, shrnu-
la případ svého bratra a následně odpovídala 
na dotazy členů staršovstva. Zatčený v dub-
nu 2015, obviněn z teroristického útoku, 
z původních 11 lidí zůstalo 5 osob, ve vazbě 
zůstává pouze Ignačák. Za bratra se zaručila 
u soudu, který její žádost po odvolání stát-
ního zástupce přes první schválení násled-
ně zamítl, neboť na základě zprávy policie 
sestra byla označena za nevhodnou osobu 
pro záruku. M. Baďurová pro bratra zajistí 
zaměstnání ve skladu velkoobchodu Adam. 

Všichni obvinění chtějí před soud předstoupit 
a obhajovat se. 
Po rozhovoru proběhla diskuze staršovstva, 
v níž mimo jiné zaznělo zdůraznění možných 
pohledů na případ:
• Akt milosrdenství, nemůžeme posoudit, 

zda si obviněný záruku zaslouží
• Účelová žádost na církev – obviněný 

s námi nemá nic společného
• Obava z možného negativního spojení 

církve a podpory anarchismu
Jan Lukáš prostřednictvím právního zástupce 
domluví návštěvu u M. Ignačáka a následně 
staršovstvo bude rozhodovat o dalším postu-
pu.
Zhodnocení uplynulého období
a) bouřka poškodila střechu, proběhla oprava 
b) pravidelná schůze staršovstva bude 2. pon-

dělí v měsíci.
c) pro zhodnocení minulého období budou 

br. farář a N. Batlová připravovat a zasílat 
před schůzí staršovstva zprávu o činnosti 
faráře a zprávu o činnosti PP. Na schů-
zi už bude k těmto zprávám jen rozprava 
ke konkrétním bodům.

d) ukončili jsme spolupráci s br. administrá-
torem, sbor byl předán novému br. faráři.

e) křty – N. Batlová navštíví rodinu Hanáko-
vu ze Štarnova pro podporu komunikace se 
sborem

f) závěr školního roku v Prostějově – z Olo-
mouce bylo asi 20 účastníků v neděli. Na-

c) Karta na benzín – br. f. Jan Lukáš má 
vlastní auto. Je možné buď pořídit kartu, 
nebo proplácet km. Musí být změněno 
v povolávací listině.

d) Publikace o Jeronýmu Pražském – za-
koupit do knihovny.

Hospodaření sboru v květnu 2016 je zá-
jemcům k dispozici u br. pokladníka.
Staršovstvo ukončilo schůzi písní EZ 234 
(Už mi oči tíží sen), modlitbou a modlitbou 
Páně.  

Dle zápisu Adély Gabrielové 
zpracovala iv
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Ze sborového života 

vazovalo na víkendový pobyt konfirmandů.
g) Zábřeh – seniorátní den. A. Gabrielová jej 

navštívila z titulu poradního odboru, měla 
mít program pro starší děti. Seniorátní-
ho dne se zúčastnila velká skupina rodin 
s malými holčičkami a seniorů. Chyběla 
skupina starších dětí (jen dva kluci z Olo-
mouce). 

h) Budapešť – setkání křesťanů – J. Bartušek 
doporučuje společenství, možnost vybrat 
si program dle svého přání. Úvodní pobož-
nost a závěrečná pobožnost je bez překla-
du. 

i) Noc kostelů – návrh pro příští rok nabíd-
nout i sál k občerstvení. Nefungovala tech-
nika, B. Gallat musel zajistit všechno sám. 
Program byl pěkný.

j) tábor na Pasekách se povedl.
k) nedělní kázání M. Barota – přání Milanu 

Barotovi k zahájení jeho kazatelské čin-
nosti.

Harmonogram pro nejbližší období:
Br. farář přebírá veškerou poštovní agendu, 
br. kurátor si ponechává fakturační záleži-
tosti do konce roku 2016. Pravidelná schůze 
staršovstva se bude konat 29. srpna s volbou 
předsedy staršovstva, pobožnost Jan Lu-
káš.
Zajištění bohoslužeb o prázdninách – již 
jsme zveřejnili
Výhled na další období 
• 28. 8. bude setkání s rodiči dětí a konfir-

mandů. Je potřeba stanovit den pro pra-
videlná setkávání. Návrh je pokračovat 
v termínech z letošního roku (út děti, pá 
konfirmandi)

• Učitelé nedělní školy by se rádi setkali s br. 
farářem k rozhovoru v týdnu 21.–28. 8.

• 6. 8. ve 14 hod bude svatba Jonáše Hro-
mádky, oddává br. f. J. Hromádka

• Žádost sboru Chotiněves na vybudování 
rekreačních prostor Úštěk. Sbor je v re-

gionu, který je duchovně prázdný. Návrh 
poslat částku 5000 Kč, odhlasováno. Sbor 
v Chotiněvsi požádáme, aby nás informo-
val o stavu financí, pokud by nevybrali ce-
lou částku, bude staršovstvo zvažovat další 
příspěvek. 

• Spisová služba a skartační řád – Jednání 
se odkládá na příští schůzi.

• Br. farář – dotaz k povolací listině a ná-
jemní smlouvě. Povolací listina bude upra-
vena po obdržení pokynů ze synodní rady 
k nájmu. 

• Domluva o instalaci faráře – 25. 9. 
ve 14:30 – br. farář připraví text pro po-
zvánku.

• Sborové shromáždění pro povolání vý-
pomocných kazatelů sborem – jedná se 
o N. Batlovou a M. Barota. Možnost ordi-
nace jen našich dvou, případně nejbližších, 
nebo společně se všemi ostatními (přibližně 
13). Termín sborového shromáždění bude 
18. 9., staršovstvo odsouhlasilo. Ohlašo-
vání začne 28. 8. Organizační podrobnosti 
budou projednány na příští schůzi.

• Náklo 
a) platby za Náklo – dluh je již hrazen s ná-

jmem (+500 Kč na dobu jednoho roku).
b) Náklo zatím stále není pojištěno, dořeší T. 

Hromádka a J. Matějka. 
• Technická komise 
a)  dokončení opravy fary -Š. Batla zaslal 

seznam dodělávek – malíři, okna, vodo-to-
po, netěsní kotel. 

b) dámský pravý záchod – špatně funguje 
odpad.

c) Svod pro odvod vody z rohu střechy je 
poškozen – je potřeba opravit ho z plošiny.

• Zahraničí 
a) z Ludwigshafenu informace od dr. Bor-

groefeho – sbor zvolil novou farářku, in-
stalace bude 2. 10. Návrh poslat ji pozdrav 
a přání k instalaci – sestaví I. Marková.

b) ozval se Colin Foreman – dříve z Telfordu 
– že by rádi přijeli na víceméně soukromou 
návštěvu s manželkou a dětmi asi na týden 
v příštím roce mimo prázdniny. Staršov-
stvo souhlasí s tím, že pošleme za sbor 
kladnou odpověď, že návštěvu uvítáme 
na jaře 2017 (preferujeme březen).

• Různé
a) zásady průběhu schůzí staršovstva zůstá-

vají.
b) změny dodavatele energií jsou vyřešeny, 

smlouvy připraveny k odeslání, vzhledem 
k výpovědní lhůtě u dosavadního dodava-
tele by mělo dojít k přechodu k MND k 1. 
11. 2016.

c) je třeba upravit pojistky – počkat s no-
vou smlouvou po vypořádání pojistné udá-
losti (souvisí s bodem 9).

d) kříž na věži – stavba povolena, je třeba 
domluvit termín instalace. 

e) nová tiskárna – je přidělené heslo (zatím 
ho má D. Batla jako správce, br. farář, N. 
Batlová, br. Ryšavý). Návrh – příští rok 
tisknout Posla kvalitněji. 

f) grantový systém – termín 15. 10. Podívat 
se na oblasti, zda bychom byli schopni ně-
který z grantů využít i pro naše akce (tábo-
ry, english camp apod.)

g) o víkendu budou dva pohřby – Milena 
Kučeráková z Drahanovic, Bohumila Pru-
díková v neděli ve 14 hod v prostějovské 
modlitebně.

h) v sobotu proběhla návštěva vnučky f. 
Prudkého. S. Vilímová se ptala, zda má 
sbor zájem o písemnosti po br. f. Prudkém, 
příležitostně přivezou. Přivítala by, pokud 
by sbor převzal péči o hrob, případně mož-
nost ho použít jako sborový hrob pro ulo-
žení urny – ke zvážení až bude aktuální.

i) z konzervatoře přišly termíny Dobrých 
večerů s hudbou – 19. 10., 30. 11., 22. 3., 
31. 5.

j) s. N. Batlová – pozvání ke službě ve sbo-
rech: Opava, Šternberk, Odry

• Pošta:
 Dotace 200 tis. Kč je potvrzena, podepsá-

na. Pro vyplacení dotace je potřeba doložit 
i podstatné faktury jako doklad k žádosti.

• Hospodaření sboru v červnu 2016 – pro 
zájemce je k nahlédnutí u br pokladníka J. 
Vraje.  

Staršovstvo ukončilo schůzi v 22:15 písní EZ 
672 (Dej nám moudrost, odvahu), modlitbou 
a modlitbou Páně.  

Dle zápisu Evy Palové Dostálové  
zpracovala iv

Ze sborového života 

Z prací na naší 
faře: p. Svozil
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Ze sborového života 

1987 prožil jako náměstek synodního senio-
ra a 1987 až 1990 jako synodní senior ČCE. 
V 80. letech uskutečnil několik přednáško-
vých cest po amerických universitách v New 
Yorku, Princetonu, Chi-
cagu, Evanstonu a Pits-
burghu., Publikuje v teo- 
logických časopisech 
domácích i zahraničních. 
Josef Hromádka si vel-
mi váží švýcarského 
protestantského teologa 
Karla Bartha, který vnesl 
do křesťanské teologie 
motiv dialogu s moder-
ním světem, dále pak 
i J. M. Lochmana, uči-
tele na bohoslovecké fa-
kultě v Praze (který byl 
také profesorem i rek-
torem university v Ba-
sileji), jak dovedl pro-
pojit teologický odkaz 
křesťanství s moderním myšlením člověka. 
Po listopadu v roce 1989, v době, kdy jsme 
mohli svobodně vydechnout po létech nátlaku 
a tvrdého zacházení, opouští post synodního 
seniora a stává se místopředsedou vlády ná-
rodního porozumění pro oblast kultury, vzdě-
lání, zdravotnictví, společenských organizací 
a církví a také předsedou výboru pro mládež 
a tělovýchovu v nově se formující vládě. 
V této funkci odletěl již v prosinci téhož 
roku do Říma, kde se setkal s papežem Ja-
nem Pavlem II,  jehož beatifikace rozvlnila 
hladinu zájmu světové veřejnosti. Jan Pavel 
II. byl k tomu patřičně vybaven charismatem 
pastýře, učitele i citlivě vnímajícího člověka. 
K hlásání Kristova evangelia se mu stal celý 
svět největší kazatelnou. 

Tak jej poznal bratr farář, kdy ve své funk-
ci místopředsedy vlády, po zrychleném di-
plomatickém jednání, obnovil v roce 1948 
přetrhané diplomatické vztahy mezi Vati-

kánem a Československem. Byl vybaven 
pravomocí místopředsedy Federální vlády 
ČSSR. V nastávajících dnech prováděl první 
změny v církevně politických vztazích, také 

dal odvolat šéfa Státního 
úřadu pro věci církevní. 
Pro náš stát, pro naše 
církve i pro Vatikán to 
byl signál skutečných 
změn. Bratr farář doká-
zal nemožné. Po tolika 
letech nenávisti, zloby, 
nactiutrhání se obloha 
rozjasnila, lidská srdce 
obměkčila a dvě nejdůle-
žitější osoby – farář ČCE 
v roli vládního zmoc-
něnce Federální vlády 
ČSSR a sám Svatý Otec 
– jinak papež Jan Pavel 
II. spojili neslučitelné 
a navázali přátelství. 
Bratr farář v roli 

důchodce je neustále v činnosti. Bě-
hem svého působení ve Frýdku- 
Místku učil na tamním gymnáziu a po-
kračuje dodnes přednáškami na Univerzi-
tě třetího věku v Olomouci a to již plných 
20 let. Ale nejen to! V olomouckém sboru 
ČCE, kde je nyní členem, vypomáhá na ka-
zatelně, také se ochotně staral o seniorská 
setkání, když byl sbor bez stálého faráře. 
Spolu se svou ženou Janou vychovali dva 
syny a dceru. Rodina se moc pěkně roz-
rostla a  zúčastňuje se života našeho sboru. 
Jsme vděčni Všemohoucímu za jeho život, 
za službu, kterou vykonával a koná v Jeho 
jménu, za všechno, co jsme od něj mohli při-
jímat a přijímáme. Za toto všechno Bůh buď 
veleben. Haleluja!

Letos v březnu by osmdesátiny oslavila 
také jeho manželka Jana, na kterou všichni 
s láskou a vděčností vzpomínáme.

Marta Palatý a iv

  4. 6.  Danuše Mačáková
  2. 9.  Lydie Tylšarová
  4. 9.  Božena Kouřilová
  6. 9.  Anna Dušková
  6. 9.  Pavla Stejskalová
  9. 9.  Tomáš Bartušek
13. 9.  Ludmila Valentíková
14. 9.  Jana Gabrielová
14. 9.  Jaroslava Krumphozová
18. 9.  Daniel Engelbrecht
18. 9.  Kali Švecová

19. 9.  Hermína Lupečková
20. 9.  Adéla Bártová
20. 9.  Marta Seberová
22. 9.  Tomáš Hromádka
24. 9.  Adéla Gabrielová
25. 9.  Josef Hromádka
25. 9.  Hannelore Kubelková
29. 9.  Zdeňka Hejtmánková
29. 9.  Dagmar Janů
29. 9.  Vlasta Římská
30. 9.  Danuše Loutocká

Omluva za červenec: 
 
  1. 7.  Eliška Zajícová
  2. 7.  Miroslav Janošík
  2. 7.  Alena Sazovská
  3. 7.  Dagmar Pojslová
  4. 7.  Jaromír Chovanec
  7. 7.  Tomáš Vomáčka
  8. 7.  Hana Adámková
26. 7.  Emílie Kuropatová

Narozeniny v září 

Svatby

Oddáni byli: 
 6. 8. Jonáš Hromádka a Petra Váňová

Ze sborového života 

si budeme připomínat 25. září, kdy se 
v roce 1936 v Hodslavicích narodil evange- 
lický teolog, emeritní synodní senior ČCE, 
bývalý předseda Ekumenické rady círk-
ví v ČSFR, místopředseda vlády a rov-
něž bývalý senior Moravskoslezského 
seniorátu bratr farář Josef Hromádka. 
Jeho studia začala na gymnáziu v Novém 
Jičíně, pokračoval úspěšně Komenského bo-

hosloveckou fakultou v Praze. Službu začal 
ve sboru ČCE v Ostravě, kde nastoupil jako 
vikář. Už i s rodinou pokračoval coby fa-
rář do sboru ve Šternberku, pak následovala 
Olomouc, kde působil 8 let a farářskou služ-
bu ukončil ve Frýdku-Místku v roce 2006. 
Ve funkci seniora pracoval v letech 1978-
1981, byl i platným členem ústředního výboru 
Konference evropských církví. Roky 1981–

80 let plodného života
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Ze sborového života 

Skončily práce na naší faře

K 1. červenci byla ukončena většina prací 
na rekonstrukci našeho farního bytu, některé 
menší dodělávky probíhaly i během červen-
ce, kdy už rodina br. faráře byla nastěhována. 

Děkujeme všem, kteří se podíleli na tom, 
aby bydlení bylo odpovídající současným 
požadavkům. 

Z firem, které nesly největší podíl prací, 
jmenujme největší čtyři: fa Svozil – vodo- 
topo-plyn, fa Zbořil – elektroinstalace, pod-
lahy fa Köhler a fa Biergord okna-dveře p. 
Vysloužil. Všichni odvedli kus dobré práce, 
trávili mnoho hodin na faře, nejvíce pan Zbo-
řil a jeho syn. Děkujeme jim všem.

Z našeho sboru se také několik bratří za-
pojilo do oprav – hlavně br. Josef Vraj, kte-
rý dosud pracuje na obnově garáže, stejně 
jako Pavel Sťahel a Pavel Jahoda, také Luba 

a Marek Vrajovi, Ondra Holubec a Daniel 
Batla.

Zvláštní poděkování patří Vladimíru Zuba-
lovi, který velmi kvalitně a rychle provedl se 
svými spolupracovníky montáže sádrokarto-
nů v celém bytě.

Byla to taková zkouška pro náš sbor, jest-
li v krátkém časovém období vše stihneme, 
jestli se více lidí zapojí a někdy to bylo hodně 
napínavé, např. při závěrečném úklidu. 

Děkujeme celé stavební – technické komisi 
staršovstva. Její členové se pravidelně schá-
zeli, promýšleli, diskutovali, plánovali a pak 
také kontrolovali jednotlivé pracovní úkoly 
a věnovali celé stavbě mnoho svého času.

Děkujeme také všem dalším sestrám, brat-
řím a příznivcům našeho sboru, kteří na stav-
bu mysleli a štědře přispěli! 

nb

Ze sborového života 

Máme nového faráře!

Je neděle 3. července, začaly prázdniny 
a naše nedělní bohoslužby jsme poprvé sla-
vili s naším novým farářem Janem Lukášem. 

Své první kázání (O dvou cestách, Mt 7, 
13–14) zaměřil na cestu. Ostatně, právě na ni 
společně nastupujeme. „Ježíš hovoří o dvou 
cestách, je to známý imperativ víry. Člověk se 
v životě rozhoduje, kudy půjde. Ty dvě brány 
– úzká a široká – jsou spíše startovní čáry. 
Jsou to brány, kterými se nastupuje na cestu 
a člověk ví, co je na ní, ale především jde o to 
vědět, co je na jejím konci…. Velice často si 
posluchači těchto slov představovali tu cestu 
širokou jako cestu mravní zvrácenosti, cesta 
úzká byla naopak vykládána jako asketická 
odříkavost. Takto úzce to ale Ježíš nemyslel. 
V souvislosti s celým Ježíšovým příběhem, 
s jeho slovy a činy můžeme říci, že ta úzká 
brána a úzká cesta, to je ve světle 1. Kor. 13 
láska. Úzká cesta je cestou vynalézavé lás-
ky, která miluje Boha 
a bližního. I naše sbo-
ry mohou mít spoustu 
krásných věcí. Ale to 
nejdůležitější je láska. 
Láska tvoří atmosféru, 
do níž se vchází zven-
čí. Láska tvoří přitažli-
vost sboru. Co obklopí 
člověka, který poprvé 
vstoupí do naší modli-
tebny, do naší rodiny? 
Je to naše láska, nebo 
naopak chlad a lhostej-
nost? Ale nemusí tu 
být vždy jenom samé úsměvy a sladké, líbi-
vé řeči. To nestačí. Láska je to, že se ti dává 
najevo, že jsi bezpodmínečně přijat. Tak jako 
Kristus bezpodmínečně přijímá nás. Láska je 

tou úzkou cestou. Láska, která se slovy apo-
štola raduje z pravdy, nepočítá křivdy, není 
domýšlivá… Cesta Husova, jehož odkaz si 
právě připomínáme, je cestou následování 
pravdy tou cestou skutečně úzkou. … Slovo 
o tom, že tuto cestu málokdo nalézá, je urče-
no i nám, i nás se týká. A přece mají tato slo-
va i zaslíbení. Kristův člověk, který miluje, 
se mu neztratí. Cesta Kristova následování je 
cestou úzkou, cestou správnou, která má dob-
rý cíl – Boží království. Na tuto cestu Ježíš 
zve každého…“

 Po kázání naše pocity radosti a vděčnosti 
vyjádřil přivítáním při ohláškách kurátor Jan 
Matějka. „Jsme vděčni, že jsme se dočkali, 
věříme, že Vaše služba v olomouckém sbo-
ru bude požehnáním pro nás i pro Vás a Vaši 
rodinu.“ Kurátor nezapomněl ani na ženy 
rodiny Lukášovy – na uvítanou jim za sbor 
předal květiny.

 Po bohoslužbách naše cesta vedla ke kávě 
a čaji, rádi jsme si s naším bratrem farářem 
popovídali. 

ivPavel Sťahel

p. Köhler

p. Zbořil
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Letošní výročí upálení Mistra Jana Husa jsme si připomínali společnými  bohoslužbami  
v kostele Československé církve husitské v Černovíře. Bohoslužby i besedu po nich vedl 
olomoucký farář CČSH Jaroslav Křivánek, kromě domácího sboru a členů našeho 
sboru se zúčastnil také náš farář Jan Lukáš.

Takto vypadala 
světnice 
Mistra Jana 
Husa v jeho 
rodném domě 
v roce 1957, 
dnes je však 
celý dům 
v Husinci 
opraven 
a změnily 
se i jeho 
interiéry.

Ze sborového života 

Výročí upálení Mistra Jana Husa

Paseky 2016

Obnovení Jednoty bratrské ve Svébohově v roce 1781  
(200. výročí)

Ze sborového života 

… na našem táboře jsme zase spolu, ko-
nečně hodíme za hlavu školu. Hanáci, Křo-
váci a Sibiřani, sporťák, kuchařky a Indiáni... 
Tak nějak to bylo v naší táborové hymně, 
nevím, jestli si to pamatuji správně, ale tá-
bor na Pasekách pro naše děti (a nás dospě-
lé) správňácký byl. A co jsme dělali? Kde 
co, všechno možné. Hlavně jsme cestovali 
po kontinentech, a jak názvy našich družinek 
vypovídají, cestování bylo různé. Dopole-
dne, při biblickém výkladu se děti dovídaly 
o cestách apoštola Pavla. Odpoledne, při 
VTH, se sporťáky plnily různé úkoly. Spor-
tovaly a snažily se o vzácné body pro svoji 

družinku. Při večerním programu je čekaly 
zajímavosti o daném kontinentu.  Ke spoko-
jenosti patří také dobré jídlo, dobrá zábava, 
prima vedoucí a naše skvělé dětičky. Přálo 
nám počasí, bylo nám spolu dobře, ale nějak 
moc rychle to uběhlo. Nevadí, máme naději, 
že příští rok se zase sejdeme. Děkujeme vám 
všem, kteří jste nás provázeli na modlitbách. 
Děkujeme Ti náš Pane, že jsi nás nesl na kří-
dlech své milosti. 

Za všechny vděčné táborníky

E+F Zubalovi

Letos je tomu již 200 let, co na Zábřežsku 
skupinka tajných čtenářů Bible ve Svéboho-
vě a několika okolních obcích dospěla k roz-
hodnutí opustit společenství katolické církve 
a přiznat se k církvi evangelické, povolené 
patentem císaře Josefa II. roku 1781.  Je-
jich krok žádal velkou odvahu a lásku ke 
Kristu, neboť ačkoliv už od doby patentu 
odrostla jedna generace, evangelictví bylo 
stále čímsi nepřijatelným v myslích mno-
ha lidí, kléru či dokonce státního úřed-
nictva. Tak místo šesti neděl pokojného 
‚axamu‘ čekalo je tříleté období nejistoty, 
než jim bylo dovoleno jej zažít. Následo-
valo jedenáct let ponižování a fyzických 
útrap, aby je nakonec místo svobody če-
kalo vězení. Dá se říct, že vlastně není co 
slavit, avšak rozhodnutí přiznat veřejně 
svou víru je velmi důležité pro další růst 

sborového společenství, proto si Sbor ČCE 
v Zábřehu chce tuto událost připomenout při 
Sborovém dni, na který nás pozval Vlastimil 
Stejskal, farář sboru.

Výročí 

Modlitebna ve Svébohově,  
foto Martin Vavřík, Wikimedia Commons
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Tábor Boj o přežití

Ze sborového života 

Když jsem dostal pozvání na tento tábor, 
nevěděl jsem, co mám čekat. Tak jsem ra-
ději nic nečekal. Hned po prvním dvouden-
ním výletě jsem poznal, že tento tábor bude 
skvělý.  A byl. Páni vedoucí to měli všechno 
bravurně připravené. Do deště i do sucha.  

Téma Boj o přežití zpracovali dobře. 
I když jsem si myslel, že se to bude více po-
dobat vojenskému výcviku, měli jsme teplé 
jídlo skoro dvakrát denně a krásně měkké 
postele. I přes tuto plnou penzi jsem si toho 
z Boje o přežití hodně odnesl. 

Tábor začal ztroskotáním. Autobus za-
stavil v Bystřici pod Hostýnem a řidič nám 
sdělil, že dál nejedeme. Prvotní smích za-
hnala Ondrova chladná otázka: „Co v tako-
vé situaci budeme dělat?“ Ztroskotali jsme. 
Nevíme, kde jsme a jak vypadá příroda ko-
lem nás. Odpověď byla jasná. Musíme najít 
nejvyšší bod v okolní krajině a rozhlédnout 
se. Žádný problém! Hostýn je kousek, my-
slel jsem si do půlky kopce. Navíc jsme si 
pod kopcem vylosovali jméno kamaráda 
a vyměnili si s ním krosnu. Instrukce zněly 
jasně. Dokud nedojdeme na chatu, je to tvo-
je nová krosna a doufej, že si tvůj vylosova-
ný kamarád nachystal dost jídla. 

Po překonání kopce jsme se rozdělili 
do tří skupin a dostali jsme slepou mapu. 
Každá skupina vedla celou naši partu přes-
ně hodinu lesem. Nechápu, jak vedoucí 
vydrželi naše bloudění bez jediného slova. 
Příště se rozhodně lépe zamyslím nad smě-
rem a už nikdy nezapomenu, co znamená 
slovo VRSTEVNICE. Když se v 21:00 za-
čalo opravdu stmívat a my byli stále v hus-
tém lese, převzali vedení vedoucí, ale jen 
aby našli místo na přespání. Bylo to jasné. 
Nedojdeme. Na chatu jsme tedy dorazili 

v neděli před obědem. Na řadě byl běh s bu-
zolou, stavba teepee a voliéry pro slepice. 
V pondělí jsme čistili studánku a okolní les. 
Díky tomu jsme měli celý týden dostatek 
dřeva a vody. Odpoledne přijel Jirka, který 
si pro nás nachystal logické hry na přemýš-
lení a spolupráci ve skupině. Odpoledne pro 
nás Jirka připravil lanovou překážku v lese 
ve výšce 10 m nad zemí. Myslím si, že tohle 
ještě na Pasekách neviděli.

V úte-
rý jsme 
za příjem-
ného vy-
t r v a l é h o 
deště vyra-
zili do Ka-
t e ř i n i c , 
kde na nás 
čekali dva 
vojáci se 
cvičeným 
p s e m . 
J e l i k o ž 
jsme měli 
možnost vidět opravdu ostrý zásah, mohu 
s klidem říct, že nikdy nechci, aby velitel 
takovému psu vydal rozkaz a ukázal na mě. 
Odpoledne přijel voják z Plzně a ukazoval 
nám, jak může vypadat nevybuchlá munice 
v lese. Velmi zajímavé bylo, když jsme si 
zkoušeli, co dělat s aktivním střelcem v bu-
dově a hlavně, jak se zachovat. Třeba mi to 
jednou zachrání život. 

Ve středu nás opět uvítal déšť, měli jsme 
tedy za úkol postavit opravdu velký přístře-
šek, kde bychom se všichni vešli a mohli 
tam přespat. No, příště to zvládneme jis-
tě lépe. Den ale ještě neskončil, uprostřed 

Ze sborového života 

večeře nás překvapila siréna a velmi rychlý 
přesun do sklepa, který se na další dvě hodi-
ny stal naším protiatomovým krytem. Nikdy 
jsem nic podobného nezažil. Byl to oprav-
du silný psychický zážitek. Dozvěděl jsem 
se mnoho o sobě a svém chování v krizové 
situaci. Na to jen tak nezapomenu a jsem 
velmi rád, že jsem to mohl prožít s touto 
partou. 

Ve čtvrtek jsme museli vyřešit, jak udělat 
onen očekávaný slepičí proces. Je velmi dů-
ležité si uvědomit, že maso neroste zabalené 
v supermarketu. Jídlo není samozřejmost 
a my k tomu musíme takto přistupovat. 
Celý týden jsme mobilní telefony nemohli 
moc používat, ale u selfie hry se nám hodi-
ly. Na fotku se sousedem nebo ve vaně budu 
dlouho vzpomínat.  

V pátek ráno jsme přišli do Hošťálkové. 
Jelikož jsme splnili vše, co bylo potřeba, 
abychom se dostali z pustého ostrova, byli 
jsme konečně v civilizaci. Tím ale cesta 

boje o přežití nekončí. Měli jsme dvě mož-
nosti, vyžebrat si oběd, nebo si ho zaslou-
žit. Jednoznačně jsme si zvolili, že si jídlo 
zasloužíme. Všechny nás na celé dopoledne 
zaměstnal pan Kovář z Hošťálkové, které-
mu tímto děkujeme. Za práci jsme dostali 
nejen jídlo, ale i více než hodinu v jeho nád-
herném krytém bazénu. Navíc nám každé-
mu za odvedenou práci dal ještě docela dost 
peněz. Zkusili jsme si, že ruce máme proto, 
abychom pomáhali lidem kolem nás, a ti to 
ocenili.

Celý tábor měl tedy jasnou lajnu. 
Od ztroskotání přes zajištění vody, jídla 
a noclehu, také orientace v přírodě, příprava 
tepla a ohně, překonávání složitých lano-
vých překážek a hlavně umění spolupraco-
vat a využít přednosti každého jednotlivce 
pro skupinový prospěch. Navíc jsme si celý 
týden vařili pod vedením Ondry. Takže teď 
se již doma nemůžeme vymlouvat, že by-
chom v kuchyni něco neuměli.  

Jako účastníci jsme 
vytvořili skvělou partu 
a budeme se rádi po-
tkávat i na dalších ak-
cích pořádaných sdru-
žením M-SEM.

Závěrem bych chtěl 
za účastníky velmi po-
děkovat organizátorům 
Ondřeji Holubcovi, 
Honzovi Pecinovi, On-
dřeji Neplechovi a Mi-
chaelovi Maláčovi. 

Kluci, byli jste skvě-
lí!.

Jakub Marek, Ondřej 
Holubec
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čení prací, ale na to dnes hledíme jen s úsměvem. 
Nechť si čtenář sám udělá obrázek o tom, co 
všechno jsme museli při naší snaze „strávit“ (viz 
výpis perliček z vyžádané dokumentace).

Ovšem největší dík patří firmě

LOLA NOVÁČEK, s.r.o
Umělecké kovářství / zámečnictví
Grygovská 258, 783 72 Velký Týnec

jmenovitě panu Aloisu Nováčkovi, autorovi 
technického i estetického řešení kříže. Všichni 
můžeme potvrdit, že se mu to podařilo dokonale. 
Sama montáž kříže nebyla však nijak snadná, což 
může potvrdit na pomoc přivolaný horolezec pan 
Ivo Kopecký, který se musel prodírat v lucerně 
kostela mračnem stoletých pavučin a výškový 
montér pan Ondřej Danmajer, který při montáži 
musel předvádět z plošiny kaskadérské kousky, 
aby kříž bezpečně upevnil.  

Na realizaci kříže se tedy podílela řada od-
borných pracovníků, rozhodně více než jsme si 
na počátku představovali. Také zde platí to zná-
mé – bylo to práce jak na kostele. Dnes je práce 
ukončena a kříž září. Nechť není jen okrasou, ale 
hlavně svědectvím, že v tomto domě se káže Slo-
vo Boží.

Jan Bartušek

Věž našeho kostela po 70 letech opět zvýrazňuje symbol 

křesťanské přítomnosti

Po pětiletém úsilí dochází konečně 
k instalaci kříže na věž našeho kostela. 
Byla to poměrně dlouhá doba, ale setka-
li jsme se s řadou institucí, v nichž jsme 
nalézali přející činovníky, ať to byl pan 
Mgr. Miloš Zavadil na odboru památ-
kové péče Magistrátu města Olomouc 
nebo paní Ing. Jana Mrňková na odbo-
ru strategického rozvoje Olomouckého 
kraje. S velkým zájmem náš postup sle-
dovala paní Ing. arch. Helena Grassová 
a vždy přímo na místě – ať už při insta-
laci dřevěné makety, nebo pří snímání 
původních zbytků a při montáži nového 
zakončení věže – nám poskytla odbor-
né posouzení a doporučení. Nelze také 
opomenout rychlé, ale velmi pečlivé 
zpracování technické dokumentace a ze-
jména statické posouzení panem Ing. Ivo 
Barvířem.  Samozřejmě, že jsme také 
narazili na zvláštní byrokratické postupy, 
které prodlužovaly a zdražovaly dokon-
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Sedmnáctý Pteňák

I letos se sešla „pteňácká rodina“ k prázd-
ninovému týdennímu setkání. Tentokrát 
s novým „členem“, br. farářem Janem Lu-
kášem. Letos nás bylo tolik, že někteří dob-
rovolně obývali stany, protože chatky již 
byly plné. Vy, kdo jste párkrát na Pteňáku 
byli, nebo pravidelně jezdíte na návštěvy 
s buchtami či jinými pochutinami (za něž 
je vám osazenstvo tábora vždy nesmírně 
vděčné, což dává najevo jejich téměř oka-
mžitým rozebráním ☺) víte, že kouzlo 
těchto rodinných pobytů spočívá v jejich 
opakování. Ve vzájemném sdílení prožit-
ků uplynulého roku s těmi, na které si buď 
v hektičnosti naší každodennosti během 
roku nedokážeme vyhradit čas, ale které 
máme rádi, nebo s těmi, kteří prošli našimi 
životy a dnes již fyzicky nežijí v naší blíz-
kosti, ale s nimiž nechceme ztratit kontakt 
a možnost se sdílet a kamarádit. A k těmhle 
„starým přátelům“ přibývá každoročně se 
obměňující skupina „blízkých blízkým“, 
díky jejíž existenci se nemůže stát, že by 
seznamovací hra (tentokrát mimochodem 
skvělá, díky Kubo!) neměla smysl. 

Dopolední program pro velké i malé byl 
pod taktovkou Joela Rumla, který tentokrát 
soustředil naši pozornost k proroku Jere-
miášovi. I letos jsme obdivovali jeho peč-

livou přípravu, zřetelnou i z práce 
s technikou (ukázky z filmů, doku-
menty, písně atp.). 

Místo jednoho kuchaře tento-
krát obývali ptenskou kuchyň dva: 
Pavla Rumla posílil Ondra Holu-
bec – a dlužno říct, že skvěle! 

Samostatný děkovný odstave-
ček patří manželům Evě a Pavlovi 
Kriegovým. Bez tiché obětavosti 
a vnitřního nasazení „pana ředite-
le“ by každé z aktivit něco chybě-

lo. Za to, že si není nač stěžovat, může Evin 
zájem o spokojenost každého účastníka do-
provázený úsměvem a Pavlova organizační 
preciznost. 

Technickými „vynálezy“ zazářil Laďa 
Schnaubelt, který sestrojil pro ptenské od-
poledně-večerní radovánky světelné i zvu-
kové hlasovací zařízení, takže děti ve sku-
pinkách mohly soutěžit podobně jako v TV 
soutěžích. A že si to užily! Děti se vůbec 
na Pteňáku mají dobře. Mají dost volnosti 
k samostatným hrám či vrhání se do bazé-
nu, ale i dost podnětů a motivace ke spo-
lečným soutěžím nebo vyrábění. Letos díky 
Kubovi Rumlovi a Věrce Schnaubeltové! 

Osvědčila se i loni zavedená novinka – 
výlet. Tentokrát jsme dojeli a pak i došli 
k mokřadům cca 20 km vzdáleným, ale 
kromě krásné společné fotky u nich si stej-
ně všichni budeme nejvíc pamatovat ten 
liják, který nás zastihl na zpáteční cestě 
k autům. 

A taky jsme byli v kravíně! ☺
Zážitků je spousta, ale na Pteňáku jde 

především o vztahy. A o těch nejde příliš 
psát, ty se žijí. Přidejte se příští rok k nám!

Jana Vrajová

Ze sborového života 
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Pamětní listina z roku 2016 
sepsaná

 při příležitosti instalace kříže na věž kostela  
Českobratrské církve evangelické v Olomouci

Píše se rok 2016 a olomoučtí evangelíci 
(členové olomouckého sboru Českobratrské 
církve evangelické) do něj vstupují s vděč-
ností, novými úkoly i novou nadějí. 

Vděčnost za svědectví víry a statečné 
zvěstování Božího Slova předchozích gene-
rací v často nepříznivých podmínkách uply-
nulých časových období, nás vyzývá k úko-
lu pokračovat v jejich odkazu i v naší době 
s nadějí, že Pán církve se přizná k našemu 
lidskému snažení svým požehnáním. 

Smíme dnes z Boží milosti prožívat dobu 
náboženské svobody, související s návratem 
ke svobodnému demokratickému zřízení 
v naší zemi po sametové revoluci v r. 1989. 
Jsme vděčni za možnosti, které se církvím 
otevřely v oblasti duchovní a misijní, so- 
ciální a charitativní, a v poslední době i v ob-
lasti materiální. Restitučním zákonem byly 
v r. 2015 církvím vráceny majetky, zabavené 
v době komunistické totality. Našemu sboru 
tak byla vrácena budova a pozemky v obci 
Náklo, o které se bude muset v nadcházejí-
cím období starat. Zároveň bylo také nově 
zákonně upraveno financování církví státem, 
které postupně povede k úplné odluce církve 
od státu. To přinese nové nároky jak na od-
povědné hospodaření s vráceným majetkem 
i vyplacenými náhradami, tak především 
na finanční obětavost členů církví.

I v ní je nám příkladem odvaha těch, 
kteří se v Olomouci před 113 lety rozhodli 
k postavení vlastní evangelické modlitebny 

a ve válečném roce 1914 i k přístavbě koste-
la. I když za tu dobu prošla budova několika 
úpravami, její stáří nás staví před náročné 
úkoly obnovy. Postupně jsou repasována 
okna a v letošním roce dochází, před přícho-
dem nového faráře, k poměrně zásadní a ná-
kladné rekonstrukci farního bytu. 

V jubilejním roce 2015, kdy jsme si připo-
mínali 600. výročí upálení Mistra Jana Husa, 
byl objekt našeho kostela, původně nazý-
vaný „Betlémská kaple Husova“, prohlášen 
za Kulturní památku. To nás zavazuje uvést 
celý objekt do odpovídajícího stavu, včetně 
vybavení věže, věžních hodin, zvonu a závě-
ru věže, které dlouho chyběl vrcholový em-
blém. Architektem Kuhlmannem původně 
navrhovaný kříž byl pro reformovanou tradi-
ci tehdy nepřijatelný. Na věž byl proto insta-
lován kalich v kruhovém obložení tzv. „hu-
sitského slunce“. Tento emblém však vzal 
za své po r. 1945. Přiznáváme se, že jsme si 
na tento stav zvykli a kostel tak po celých 70 
let ztratil svoje výrazné označení. Až teprve 
řízení o zařazení kostela mezi Kulturní pa-
mátky města nás přimělo k rozhodnutí věž 
upravit včetně jejího závěru. Staršovstvo 
přijalo návrh br. prof. PhDr. Miloslava Pojs-
la instalovat na věž původně navrhovaný 
kříž. Ten již dnes není prvkem vyvoláva-
jícím nesváry mezi katolíky a evangelíky. 
Naopak, stává se výrazem jednoty všech 
křesťanů. Aktuální je to právě v dnešní době, 
kdy válečnými konflikty vyvolaná obrovská 
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„Milost našeho Pána Ježíše Krista a láska Boží a přítomnost Ducha svatého se všemi 
vámi.“   (2. Kor. 13, 13)

vlna migrantů z islámských zemí Asie a Af-
riky vzbuzuje u mnohých obavy z postupné 
islamizace Evropy, která si dosud zakláda-
la na svých křesťanských kořenech. V této 
době umisťujeme kříž na věž našeho kostela 

s přáním, aby byl svědectvím i pozváním 
všem, kteří bez ohledu na konfesní přísluš-
nost mohou vyznávat: 

Ave crux, spes unica  
– Zdráv buď kříži, jediná naděje

Informace o životě sboru: 

V době sepsání této listiny má farní sbor Čes-
kobratrské církve evangelické v Olomouci 
675 členů, průměrná účast na bohoslužbách 
je 95. V uplynulém roce odešla do důchodu 
po 10letém působení ve sboru s. farářka Jana 
Rumlová. Sbor je v současné době uprázdněn 
a obětavě administrován farářem z nedaleké-
ho Prostějova, br. Janem Junem. Nově zvolený 
farář, olomoucký rodák br. Jan Lukáš, nastoupí 
svou službu v Olomouci k 1. 7. 2016. 

 Radujeme se z toho, že ve sboru jsou za-
stoupeny všechny generace a že cestu k víře 
v Boha a do společenství sboru nacházejí noví 
lidé, často bez křesťanské tradice. V centru 
sborového života jsou pravidelné nedělní bo-
hoslužby pro dospělé, pro děti pak v Nedělní 
škole. Jednou měsíčně se konají bohoslužby 
v Domovech seniorů v Olomouci-Chválkovi-
cích a v Hrubé Vodě. Během týdne se konají 
biblické hodiny pro dospělé, vyučování nábo-
ženství pro děti školního věku, setkávání mlá-
deže i vysokoškoláků studujících v Olomouci. 
K dalším sborovým aktivitám patří setkávání 
seniorů v tzv. Seniorklubu, maminek s malými 
dětmi, rodin střední generace (tzv. „Sešlost“) 
a volnější aktivity dětí v rámci „Klubu dob-
ré zprávy“. V r. 2014 byl založen pozounový 
sbor Consonare, který příležitostně vystupuje 
ve sboru i mimo něj. Sbor se několik let podí-
lel na ekumenickém partnerství s anglickým 
Telfordem a má dlouholeté kontakty se sbo-
rem v německém Ludwigshafenu. Podstat-
ně mladší, ale na aktivity i osobní kontakty 
bohatší, je spolupráce se sborem Covenant 
v Athens, Georgia, USA. Jejich členové pro nás 

v r. 2015 připravili už druhý „English camp“ – 
týdenní intenzivní výuku angličtiny. Ta zna-
menala nejen zvýšení jazykových schopností, 
ale i povzbuzení přátelství a sborového spole-
čenství. O dění ve sboru i mimo něj informuje 
pravidelný sborový měsíčník „Posel“. Sbor je 
partnerem Střediska Diakonie v Rýmařově 
a vstřícně spolupracuje s Konzervatoří Evan-
gelické akademie v Olomouci. 

V březnu 2015 bylo zvoleno na 6leté funkč-
ní období nové 15členné staršovstvo sboru 
se 4 náhradníky. Kurátorem byl opětovně 
zvolen br. Ing. Jan Matějka, jeho zástupkyní s. 
PhDr. Ivana Marková. Na plný úvazek pracuje 
ve sboru pastorační pracovnice Ing. Noemi 
Batlová. 

Přáli bychom si a modlíme se za to, aby 
v dnešní sekularizované době a většinově atei- 
stické společnosti, byli křesťané – i evangelíci 
v Olomouci – tou potřebnou špetkou soli, kte-
rá neztrácí svoji slanost, a světlem, které není 
ukrýváno pod nádobu. (Mt. 5, 13-14)    

Jak se nám to z Boží milosti podařilo, o tom 
budou svědčit další generace. Nám i budou-
cím platí Ježíšova výzva: „Tak ať svítí vaše světlo 
před lidmi, aby viděli vaše dobré skutky a vzdali 
slávu vašemu Otci v nebesích.“

Výrobu kříže a úpravu vrcholu věže reali-
zovala firma LOLA NOVÁČEK, s.r.o.  z Velkého 
Týnce, přípravu a koordinaci prací zajišťo-
val za náš sbor bývalý dlouholetý kurátor br. 
Ing. Jan Bartušek.

Pamětní listinu ochotně připravila naše laic-
ká ordinovaná kazatelka s. Jana Hojná. 

S.  D.  G.
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Hned na začátku prázdnin – 2. července se v v polské Jarosławi  konalo Mistrovství Evropy 
2016 v orientačním běhu. Naše reprezentantky Eliška Hojná, Jana Peterová a Šárka Rückero-
vá vyhrály ve své kategorii stříbrnou medaili! Pro ty, kdo nevědí – Eliška Hojná je dcerou 
MUDr. Jaroslava Hojného, t. č. z Jindřichova Hradce, jenž je synem našich milých Jany a Jar-
dy Hojných. Elišce, rodičům i prarodičům blahopřejeme, i my všichni máme radost z úspěchu 
„naší sborové vnučky“!

iv 

Sjezd (nejen) evangelické mládeže v Třebíči 7. – 9. října 2016

Jaké byly prázdniny?

Život církve

Voda je nepostradatelná, nutná a zároveň 
nenápadná, samozřejmá. Její význam nám 
často dochází, až když k ní nemáme pří-
stup. Někdy se však životodárná síla roz-
bouří, překročí své břehy a ničí. Tématu 
vody z různých úhlů pohledu se bude vě-
novat Sjezd (nejen) evangelické mládeže, 
který se koná v Třebíči 7. – 9. října.

Motto „Dál tou vodou“ se prolne větši-
nou připravovaných programů – ať už se 
jedná o biblické programy a dílny, promí-
tání filmu H2Omx o projektu shromažďo-
vání dešťové vody v Mexiku, nebo napří-
klad přednášku ekologa Jakuba Žárského, 
který se zabývá výzkumem mikrobiálních 
společenstev v ledovcových povodích Ark-
tidy.

Účastníci se mohou těšit na hudební ka-
pely (např. Kryštofovy staré věci), impro-
vizační divadlo v podání skupiny Bafni!, 
modlitby Taizé, hlasovou a instrumentální 
dílnu, sportovní vyžití nebo komentované 
procházky městem. Novinkou letošního 
ročníku jsou patnáctiminutovky inspirova-
né konferencemi TEDx. V neděli dopoled-
ne akci zakončí společné bohoslužby.

Sjezdu (nejen) evangelické mládeže se 
pravidelně účastní několik set evangelíků 

z celé repub-
liky, dveře 
jsou ale ote-
vřené i lidem 
jiných vy-
znání a nevě-
řícím. Setká-
ní připravuje 
Č e s k o b r a -
trská církev 
evangelická 
od roku 1990, kdy po éře socialismu navá-
zala na tradici prvorepublikových setkání. 
Pokaždé se koná na jiném místě republiky. 
Obsahem akce jsou dílny, přednášky, dis-
kuse, hudba, divadlo, film, duchovní pro-
gramy a mnohé jiné. Probírána jsou aktu-
ální témata týkající se života mladých lidí 
a jejich problémů. Cílem je vést mladé lidi 
k samostatnosti, toleranci, rozvíjení eku-
menických kontaktů, získávání kulturního 
rozhledu a schopnosti orientovat se v dneš-
ní společnosti.

Podrobný program a informace o při-
hlašování na lze nalézt na http://sjezd.
mladez.evangnet.cz/2016/.

PODĚKOVÁNÍ
V současné době byly dokončeny dva projekty, které bylo možno uskutečnt také díky 
podpoře Olomouckého kraje.

Jedná se o:
Osazení kříže na věži                                               (poskytnuto 100.000,- Kč)

Obnova dřevěných oken a dveří, výměna vnitřních rozvodů elektroinstalace, vody, kanaliza-
ce a topení                                          (poskytnuto 100.000,- Kč)

Děkujeme Olomouckému kraji za pomoc a těšíme se na další spolupráci
Ing. Jan Matějka     Mgr. Jan Lukáš
    kurátor             farář

Z činnosti řehtajícího úředního šimla
Perličky z průběhu řízení o stavebním povolení k instalaci 

kříže na věž našeho kostela

K bezpečnosti při užívání instalovaného 
kříže
Pro provoz zařízení (kříže - vysvětlení vlastní-
ka) je provozovatel povinen zpracovat poky-
ny k obsluze včetně bezpečnostních zásad při 
provozu. Pro zpracování tohoto dokumentu 
je třeba vycházet z místních poměrů a cha-
rakteru činnosti. Tyto zásady musí být k dis-
pozici na pracovišti. Všichni pracovníci musí 
být seznámeny (!) s bezpečnostními předpi-
sy pro práci a návodem na obsluhu a údržbu 
používaného zařízení (tj. kříže). Zařízení se 
umístí tak, aby k němu byl umožněn bezpeč-
ný přístup. Pracovníci používají předepsané 
pracovní a ochranné pomůcky.
Instalované zařízení (tj. kříž na věži koste-
la – vysvětlení vlastníka) může samostatně 
obsluhovat pouze kvalifikovaný pracovník, 
který dosáhl 18 let věku, který má pro tuto 
činnost příslušnou odbornou způsobilost, je 
fyzicky a duševně způsobilý k obsluze dané-
ho zařízení a je prakticky zaučen v obsluze. 
Pracovník musí dodržovat návod k obsluze 
a nesmí se vzdalovat z určeného pracoviště 
bez souhlasu odpovědného pracovníka (kro-
mě závažných důvodů jako je nevolnost, úraz 
apod.).

Na instalaci kříže na věž kostela se dle 
projektové dokumentace vztahují mimo 
jiné i tyto zákony a jiná nařízení:
Zákon č. 61/1988 Sb. o hornické činnosti, 
výbušninách a o státní báňské službě 
Vyhláška 123/2006 Sb. o evidenci a doku-
mentaci návykových látek a přípravků
Vyhláška min. zdravotnictví č 288/2003 Sb., 
kterou se stanoví práce a pracoviště, kte-
ré jsou zakázány těhotným ženám, kojícím 
ženám, matkám do konce devátého měsíce 
po porodu a mladistvým
Vyhláška ČÚBP č. 91/1993 Sb. k zajištění 
práce v nízkotlakých kotelnách
Vyhláška 199/2006, kterou se mění vyhláška 
ČBU Č 72/1988/Sb. o používání výbušnin 
a vyhláška ČBU 99/1995 Sb. o skladování 
výbušnin
Vyhláška. ČBU č.52/1997 Sb., kterou se 
stanoví požadavky k zajištění bezpečnosti 
a ochrany zdraví při práci a bezpečnosti pro-
vozu při likvidaci hlavních důlních děl

CHUDÁK KŘÍŽ – CO VŠECHNO MUSÍ 
SNÉST!

(To všechno se bude dít nahoře na věži  
– u kříže? – iv) 
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Pašije 2016

Kultura - historie 

KŘÍŽ
Pavel Janošík

Na rozcestí stojí kámen
stával na něm prostý kříž
je na něm vyryto ámen
nevěříš či uvěříš?

Na svém místě usazený
slané slzy na něm zříš
líbáním je ohlazený
nevěříš či uvěříš?
 
Býval nový, pak se zřítil
neunesl zemskou tíž
mnohá lidská srdce vznítil
nevěříš či uvěříš?

Lidský hřích zde triumf slavil
z kříže Ježíš stoupal výš
aby nás těch hříchů zbavil
nevěříš či uvěříš?

Kolik křížů takto stojí
zdobí přitom mnohou říš
svojí kalvárií trojí
nevěříš či uvěříš?

Až i ty svůj najdeš kámen
na něm známý nápis zříš
třeba tě osloví „ámen“
potom snad i uvěříš

A je to tu!  DVD se záznamem premiéry Pašijí 2016 v Moravském divadle Olomouc si mů-
žete objednat pomocí objednávkového formuláře na internetové adrese http://pasije2016.
cz/ v záložce „Aktuality“. Pro ty, kteří nemají internet nebo se nechtějí zdržovat vypisová-
ním formuláře, můžeme zajistit společnou objednávku. Zapisovat se můžete na objednáv-
kovou listinu, umístěnou na stole v dolním sále.  

Za 200 Kč obdržíte DVD s celým záznamem, všemi texty i bonusovým materiálem. 
Součástí DVD je také záznam v HD kvalitě, doporučujeme, je to opravdu rozdíl! 

 Koupí přispějete na naše další aktivity. Můžeme vám prozradit, že letošní vánoční kon-
cert v Olomouci se již chystá.

A. Děkaník

Informace / aktuality 

Sborové shromáždění
za účelem povolání a doporučení k ordinaci výpomocných kazatelů

Milana Barota a Noemi Batlové
ke službě v naší církvi

je plánováno na neděli 18. 9.2016.

Setkání

KŘESŤANSKÉ SLUŽBY
našeho sboru
se bude konat

ve čtvrtek 15. září 2016 v 16.30 hodin
v malém sále kostela.

Program:  biblický  úvod,
                   návštěvy u členů sboru , v Diakonii Rýmařov,  
                   připravované akce v našem sboru  září – prosinec 2016,
                   rozhovory

Všichni jsou srdečně zváni!

Zveme vás na Společné ohlédnutí za letošními prázdninovými 
aktivitami, které se uskuteční v rámci 

Sborového dne 18. září od 15 hodin. 

Představí se mladší děti ze setkání na Pasekách, tábor Boj o přežití pod vedením 
Ondry Holubce a sborová rekreace v Ptenském Dvorku. Budeme společně 

zpívat, povídat si a vzpomínat.
Zváni jsou všichni i k přípravě polévek, které budou k nedělnímu obědu.
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Vydává sbor Českobratrské církve evangelické 
v Olomouci vlastním nákladem jako svůj vnitro- 
sborový bulletin. Příspěvky, ohlasy, připomínky 
posílejte na adresu redakce:

 Blahoslavova 1, 779 00 Olomouc,
nebo e-mail: olomouc@evangnet.cz

Redakční kruh: 
Ivana Jeništová, Jana Vrajová, Dagmar Pojslová, 
Noemi Batlová, Petr Marek, Laco Švec a Amos 
Děkaník. 
Email: pirnik1@gmail.com 
Grafická úprava a zlom: Jiří K. Jurečka
Tisk: Miroslav Ryšavý
Za všechny chyby v tomto čísle se omlouváme. 

Uzávěrka tohoto čísla: 15. 8. 2016
Vyšlo: 4. 9. 2016

Uzávěrka příštího čísla: 15. 9. 2016
 http: //www.olomouc.evangnet.cz

Informace / aktuality 

Upozornění pro případné dárce: Číslo sborového účtu je 1804603389/0800

Kontakty na zástupce sboru:

Farář Jan Lukáš: 776 029 782  Lukas.Jan@seznam.cz
Kurátor Jan Matějka: 585 436 572 jan.matejka@iol.cz
Pastorační pracovnice
Noemi Batlová: 728 289 354 noemi.batlova@gmail.com
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Staršovstvo Farního sboru Českobratrské církve evangelické  v Olomouci
srdečně zve 

 na slavnostní shromáždění, při němž bude do funkce faráře sboru uveden
bratr farář 

Mgr. Jan Lukáš.
Instalační shromáždění se uskuteční 25. září 2016 od 14.30 hodin

 v olomouckém kostele.

aBONeNTNÍ řaDa B – DOBrý 
VeČer S HuDBOu

budouve školním roce 2016-2017 v těchto termínech:

B1   19. 10. 2016

B2   30. 11. 2016

B3   22.  3.  2017

B4   31.  5.  2017

Koncerty Kea v našem kostele

více informací na http://konzervatorolomouc-kea.cz/


